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عضو هیات رئیســه مجلس در رابطه با موافقت 
نمایندگان برای دادن مجوز به واردات خودروهای 
خارجی و نظر شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
در این زمینه گفت: این مصوبه هنوز به مرحله ای 
نرسیده که به مجمع تشخیص ارسال شود، زیرا اگر 
مورد تایید شورای نگهبان واقع شود که دیگر بحثی 

نمی ماند.
»علیرضا سلیمی«، نماینده مردم محلات و عضو هیات رئیسه 
مجلس، در گفت وگو با برنا در رابطه با موافقت نمایندگان برای 
دادن مجوز به واردات خودروهای خارجی و نظر شورای نگهبان 
و مجمع تشــخیص در این زمینه گفت: این مصوبه هنوز به 
مرحله ای نرسیده که به مجمع تشخیص ارسال شود، زیرا اگر 
مورد تایید شورای نگهبان واقع شود که دیگر بحثی نمی ماند. 
شــورای نگهبان یکی دو بار به این مصوبه، ایراداتی وارد کرده 
اســت و آن را به اصطلاح با سیاست های کلی مغایر دانسته 

است، اما این بار مصوبه مجلس برای واردات خودروهای خارجی 
به ســبک سابق نیست و تغییرات اندکی در مجلس داده شده 
است. باید دید آیا با این تغییرات اندک دغدغه شورای نگهبان 
و مغایرتش با سیاســت های کلی برطرف می شود یا خیر. ما 
که وکیل و وصی شورای نگهبان نیستیم، شورای نگهبان باید 
خــودش تصمیم بگیرد ولی قبلا ایراد گرفته بود اما یک تغییر 
اندکی در مجلس داده شــد، باید منتظر بمانیم تا نظر شورا را 
بــه صراحت ببینیم. او در رابطه با اثرات آزادســازی واردات بر 
بازار خودرو و واکنش جامعه خودروســازان بیان کرد: در حال 
حاضــر دو نگرانی وجود دارد. مردم از قیمت بالای خودروهای 
داخلی و کیفیت ضعیف آنها گله مند هستند، بالا بودن قیمت 
و ضعف در کیفیت و انحصار شرکت های خوردوساز، از جمله 
نگرانی های مردم است در مقابل خودروسازان هم نگرانی هایی 
دارند. شرکت های خودروسازی در شرایط تحریم عرق ریخته و 
اجازه نداده اند که این صنعت زمین بخورد؛ یک نگرانی جامعه 

خودروسازان این است که آیا این واردات، به صنعت خودروسازی 
به صورت کلی و بنیادی آسیب می زند یا خیر؟ ما با دو نگرانی 
از ســوی مردم وخودروســازان مواجهیم. سلیمی گفت: باید 
ببینیم که این سبک واردات باعث افزایش کیفیت می شود و 
خودروسازان را وادار به تکاپوی بیشتر می کند یا سبب می شود 
توان خودروسازان کاهش پیدا کند و صنعت خودروسازی از بنیاد 
برچیده شود. هر دو تا نگرانی دارای منطق است یعنی هم کسانی 
که آنطرف هستند منطق جدی دارند و هم کسانی که در این 
طرف هستند دارای منطق هستند. لازم به ذکر است که طی این 
دو سال خودروسازان در بحث کیفیت گام های بلندی را برداشتند 
و نگران هستند که این مصوبه باعث شود که این روندی که رو 
به سرعت است در این دو سال اخیر، یکدفعه سرعتش کاهش 
پیدا کند و در مجموع در حوزه صنعت خودروسازی داخلی دچار 
آسیب شــویم. او در خصوص هدف اصلی این مصوبه گفت: 
هدف اصلی این بوده که در جهت ارتقای کیفیت، یک شوک 

به خودروســازان وارد شود باید خودروسازان تلاش کنند برای 
افزایش کیفیت و قیمت هم متعادل شود. خودروساز می گوید 
من ضرر کردم و مــردم هم می گویند گران داریم می خریم. 
واقعا هم خودروساز دارد ضرر می کند و اینکه چه عاملی باعث 
این مسئله شده است؟ واسطه ها و یا کسانی که کارهای واسطه 
ای با خودروسازان می کنند آنها باعث شده اند، قیمت تمام شده 

گران شود؟ یا مواد اولیه در کشور که به هر نحو، یک عاملی برای 
گرانی خودرو وجود دارد. هدف طراح این مصوبه این بوده که در 
جهت ساماندهی قیمت خودروها پیش برویم ولی آیا این هدف 
و مصوبه قابل تحقق است جای تردید وجود دارد.او در پایان در 
خصوص نظر دولت در خصوص این مجوز گفت: وزیر صنعت در 

مصاحبه ای گفته بودند که در مجموع مخالف هستند.

عضو هیات رئیسه مجلس:

دولت مخالف مصوبه مجلس درباره 
واردات خودروهای خارجی است

دیاکوحسینیکارشناسروابطبینالملل:

چانهزنیبرایعضویتدراینسازمانشانگهایتوسطدولتهایقبلانجامشدهاست
یک تحلیل گر ارشد سیاست خارجی گفت: بخش قابل توجهی از 
چانه زنی ها برای عضویت در سازمان همکاری شانگهای در دوره های 
گذشته شکل گرفته که ما نتیجه آن در روز جمعه مشاهده کردیم. من 
تصور نمی کنم که محاسبات کشورهای مخالف با عضویت ایران که 
البته چین و روسیه نقش قابل توجهی در پس پرده در خصوص آن 

داشتند با تغییر دولت ها در ایران تغییر کرده باشد.
دیاکو حســینی در گفت وگو با ایلنا، در خصوص تائید عضویت ایران در سازمان 
همکاری شــانگهای در پاسخ به این سوال که گفته می شود عضویت نهایی ایران 
در این سازمان منطقه ای پروسه ای یک الی دو ساله را طی خواهد کرد و همچنین 
استفاده از مزیت های این عضویت با توجه به تحریم های یکجانبه ایالات متحده و 
حضور ایران در لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی به طور کامل محقق نخواهد شد، 
گفت: سازمان همکاری شانگهای اساسا سازمانی است که برای تامین امنیت به طور 
مشخص در برابر تروریسم،  افراط گرایی و جدایی طلبی تشکیل شده است، هرچند 
بعدها عمدتا به واسطه رشد اقتصادی چین و اشتیاق این کشور برای سرمایه گذاری 
در کشــورهای آســیای مرکزی و فراتر از آن به نظر می رسد این سازمان به یک 
تسهیل کننده، هماهنگ کننده یا نزدیک کننده دیدگاه های مختلف در ابعاد اقتصادی 
هم تبدیل شده است. با این حال اساسا ماهیت این سازمان جنبه اقتصادی ندارد ضمن 
اینکه عضویت در یک سازمان بین المللی ولو سازمانی که محتوا و ماهیت شرقی داشته 

باشد برای ما به معنای رهایی از محددودیت های اقتصادی تحریم و ناشی از تحریم 
نیست.وی ادامه داد: همه این کشورها ضمن اینکه عضو این سازمان هستند، در عین 
حال درون یک شبکه مالی بین المللی فعالیت می کنند که در آن فاز مقرراتی حاکم 
است و بخشی از این مقررات توسط قدرت های غربی و به خصوص ایالات متحده 
آمریکا نوشته شده و اداره می شود. بنابراین عضویت در این سازمان به آن ها این اجازه 
را نمی دهد که از این شبکه مالی بین المللی و مقررات و هنجارهای آن تبعیت نکنند. 
در نتیجه در مورد ایران هم شرایط همین گونه است و عضویت در این سازمان از آن 
جهت مفید است که کشور را وارد یک توافق چندجانبه گرایانه با کشورهای منطقه 
کرده و عملا ایران را از انزوای وعده داده شده از سوی غرب دور می کند اما در عین 
حال محدودیت هایی که پیش از این داشتیم ادامه خواهد داشت و روابط موثر با اعضای 

پیمان شانگهای را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
وی افزود: از همین رو من فکر نمی کنم عضویت در این سازمان ما را از تلاش 
برای رفع تحریم ها و رعایت اســتانداردهای مالی بین المللی بی نیاز کرد باشــد و 
کشورهای عضو این سازمان نیز تبعا تا زمانی که ایران تحت تحریم و در لیست سیاه 
FATF باشد، محدودیت هایی که پیش از این در روابط اقتصادی با ایران داشتند را 

خواهند داشت و این عضویت هیچ مزیتی ایجاد نخواهد کرد. 
این کارشناس روابط بین الملل در پاسخ به این سوال که با توجه به روند ۱۶ ساله 
درخواســت ایران برای عضویت در سازمان همکاری شانگهای و مخالفت برخی 

کشورهای عضو با این موضوع در مقاطع مختلف، آیا می توان روی کار آمدن دولت 
سیزدهم را تسهیل گری در مساله تائید عضویت ایران دانست، گفت: عمر کوتاهی از 
دولت سیزدهم گذشته و هنوز وزارت امور خارجه این دولت هم فرصت کافی برای 
جا انداختن وزیر جدید در روند بوروکراسی این وزارت خانه را پیدا نکرده است. طبیعتا 
بخش قابل توجهی از چانه زنی ها در دوره های گذشته شکل گرفته که ما نتیجه آن 
در روز جمعه مشاهده کردیم. من تصور نمی کنم که محاسبات کشورهای مخالف با 
عضویت ایران که البته چین و روسیه نقش قابل توجهی در پس پرده در خصوص آن 
داشتند، با تغییر دولت ها در ایران تغییر کرده باشد و برداشت آن ها نسبت به این موضوع 

کاملا استراتژیک بوده است. 
وی ادامه داد: شما می دانید که ایران مدت ها تحت تحریم های سازمان ملل بوده و 
تا زمانی که تحریم های شورای امنیت در خصوص ایران وجود داشت، زمینه برای 
عضویت فراهم نبود و این تحریم ها به صورت قانونی برداشته شده و تحریم های 
یکجانبه آمریکا هم مشکلی برای این مساله ایجاد نمی کند. پیش از این کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای نگران بودند ایران احتمالا در شرایط منازعه و جنگ 
نظامی با آمریکا قرار بگیرد که در این صورت اینکه یکی از کشــورهای عضو این 
سازمان در جنگ با آمریکا باشــد با اهداف بلندمدت چین و روسیه و گرایش های 
آن ها هماهنگ نبود و حالا آن ها به این نتیجه رسیده اند که چنین منازعه ای در آینده 

نزدیک رخ نخواهد داد. 

این تحلیل گر سیاست خارجی همچنین در پاسخ به این سوال که قبول عضویت 
ایران در سازمان همکاری شانگهای تا چه میزان بر مذاکرات وین تاثیرگذار خواهد بود 
و آیا اساسا می تواند مزیتی برای جمهوری اسلامی ایران در روند کاهش تحریم ها در 
مذاکره با ۱+۴ داشته باشد، گفت:  در غرب به خصوص در آمریکا با توجه به هراسی که 
نسبت به خیزش و افزایش نفوذ جهانی چین وجود دارد، این نگرانی هم وجود دارد که 
ایران به طور کامل در مدار چین و روسیه قرار بگیرد، البته این نگرانی در همه جناح های 
سیاسی آمریکا مشترک نیست اما بخشی از آمریکایی ها همیشه این نگرانی را داشته اند. 
با این حال عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای الزاما به این معنا نیست که 
ایران به طور کامل در مدار چین و روسیه غلطیده و نگرانی ها در آمریکا را تشدید کند 
و باید توجه داشته باشیم هند و پاکستان به عنوان دو متحد آمریکا هم در این سازمان 
حضور دارند و کشورهای آسیای مرکزی هم روابط بسیار خوبی با ایالات متحده دارند.
وی افزود: بنابراین عضویت در این سازمان به آن معنا نیست که همه اعضا در اتحاد 
با چین و روسیه قرار گرفته اند در نتیجه من فکر نمی کنم عضویت در سازمان همکاری 
شانگهای معادلات مرتبط با مذاکرات احیای برجام را تغییر دهد اما همچنان فارغ از 
این سازمان، روابط دوجانبه ایران با چین و روسیه از نظر برخی از آمریکایی ها می تواند 
در بلندمدت عامل نگرانی محسوب شود ولی نه در آن میزان که گفت وگوهای پیش 
روی ما در وین را تحت تاثیر مستقیم قرار دهد. بنابراین من با این فرضیه که عضویت 
در این سازمان به ما دست بالاتری در مذاکرات آینده با غرب خواهد داد موافق نیستم.

دستوراتویژهرئیسقوهقضائیهبرایارتقاءخدماتالکترونیکقضایی:؛

خدماتقضائیبایدباارزانترینقیمتبهمردمارائهشود
رئیس قوه قضائیه با تأکید بر تسریع در روند هوشمندسازی نظام 
قضائی و ارائه دستوراتی برای بهبود عملکرد دفاتر خدمات الکترونیک 
قضائی گفت: باید خدمات قضائی با ارزانترین قیمت ممکن به مردم 

ارائه شود.
به گزارش برنا، نهمین جلســه ستاد راهبری اجرای سند تحول قضائی با حضور 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای و به منظور بررسی راهکارهای »ارتقای 
عملکرد دفاتر خدمات الکترونیک قضائی« و »تسهیل رسیدگی به دعاوی پرتکرار در 

حوزه انحصار وراثت و تحریر ترکه« برگزار شد.
رئیس قوه قضائیه در این نشست بر تسریع در اجرای طرح های فناوری محور در 
دستگاه قضا برای افزایش کارآمدی و بهبود عملکرد بخش های مختلف قضائیتأکید 
کرد و متذکر شد: تحول و تعالی در قوه قضائیه بدون هوشمندسازی غیر ممکن است.

حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای با بیان این که بی توجهی به دولت 
الکترونیک و هوشمندسازی دستگاه های حاکمیتی موجب کندی در روند خدمات 
رسانی به مردم و بروز نارضایتی آنها می شود، تأکید کرد: نه تنها در قوه قضائیه بلکه 
در همه ابعاد حکومت هر چقدر در این زمینه گام بر نداریم در آینده با مشــکلات 

مواجه می شویم.
رئیس عدلیه با تاکید بر اینکه باید متناسب با سرعت پیشرفت تکنولوژی در جهت به 
روزرسانی و کارآمدسازی فرایندها گام برداریم، خاطرنشان کرد که با توجه به سرعت 
بالای تکنولوژی شاید ضروری باشد نه تنها بخشنامه ها و ابلاغیه های سال های 
گذشــته، که حتی دستورالعمل هایی که طی یک سال اخیر صادر و ابلاغ شده اند، 

متناسب با شرایط روز و نیاز جامعه اصلاح و به روزرسانی شوند.

در این جلسه محمدرضا صارمی رئیس حوزه ریاست قوه قضائیه با اشاره به دستور 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای به دفتر بازرسی دستگاه قضا در نخستین 
جلســه شورای عالی قضائیدر دوره تحول و تعالی برای بررسی مشکلات مردم در 
مراجع قضائی گفت که بر اساس آسیب شناسی انجام شده، مشکلات مردم مربوط 
به نحوه فعالیت دفاتر خدمات الکترونیک احصا و در جهت حل ان در این جلســه 

راهکار ارائه می شود.
رئیس قوه قضائیه در واکنش به این گزارش با صدور دستوراتی ویژه برای اصلاح 
و ارتقای عملکرد دفاتر خدمات الکترونیــک قضائیتأکید کرد: نگاه دفاتر خدمات 

الکترونیک قضائی باید خدمت محور باشد؛ نه تعرفه محور.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای بر همین اساس دستور داد »تا جایی که 
ممکن است باید هزینه های مردم برای خدمات قضائی کاهش یابد و این خدمات با 

ارزانترین نرخ ممکن ارائه شود«.
رئیس قوه قضائیه با بیان این که دستگاه قضا قصد تصدی گری در دفاتر خدمات 
الکترونیک قضائیندارد، در عین حال بر لزوم گســترش بازرسی ها و نظارت های 
هوشمند و قوی بر فعالیت این دفاتر تأکید کرد.حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای شفاف و رقابتی شدن فعالیت دفاتر خدمات الکترونیک قضائیرا نیز مورد تأکید 
قرار داد و گفت: مطابق با نظر کارشناسی ارائه شده در این جلسه زمینه ای فراهم شود 
که علاوه بر افراد حقیقی، افراد حقوقی نیز از امکان تأسیس این دفاتر برخوردار شوند.   
وی همچنین متذکر شــد که در کنار توسعه دفاتر خدمات الکترونیک قضائی در 
شهرها، باید توجه ویژه ای به بسترسازی برای ارائه این خدمات در مناطق محروم 
و روســتاها صورت گیرد.»توجه ویژه به ایرانیان مقیم خارج کشور در ارائه خدمات 

الکترونیک قضائی به منظور دسترسی ســریع و آسان هموطنانمان به عدالت«، 
»نــوآوری در ارائه خدمات« و »توســعه خدمات الکترونیک از دادگســتری ها به 
خدمات سازمان های تابعه«از دیگر دستورات ویژه رئیس دستگاه قضا برای بهبود 
خدمت رسانی دفاتر خدمات الکترونیک قضائی بود.رئیس عدلیه گفت: هم اکنون 
ایرانیان خارج از کشور برای دریافت خدمات قضائیبا مشکلاتی مواجه هستند که 

باید این مسئله برطرف شود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه به معاونان راهبردی و حقوقی 
و همچنین رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه مأموریت داد به سرعت 

بخشنامه و دستورالعمل لازم را برای اجرای این دستورات تدوین کنند.
»چالش ها و راهکارهای تسهیل رسیدگی به دعاوی پرتکرار در حوزه انحصار وراثت 
و تحریر ترکه« از دیگر دستورکارهای نهمین نشست ستاد راهبری اجرای سند تحول 
قــوه قضائیه بود که درباره آن بحث و تبادل نظر و به منظور صرفه جویی در وقت 
مردم و حمایت از حقوق خصوصی و اجرای بهتر تکالیف مدعی العموم تصمیماتی در 
این خصوص اتخاذ شد.دعاوی مربوط به انحصار وراثت و تحریر ترکه از پرونده های 
پرتکرار نظام قضائیاست که سالانه ۴50 هزار فقره پرونده برای آن تشکیل می شود 
و یکی از عوامل زمینه ســاز در اطاله دادرسی هاست که کارشناسان مرکز توسعه 
شوراهای حل اختلاف با بررسی میدانی و کسب نظر از نخبگان در دو ماه گذشته، 
راهکارهایی برای حل این مشــکل ارائه کردند.»اقدام یکی از وراث برای انحصار 
وراثت بدون اطلاع دیگر وراث و بی اطلاعی افراد ذینفع از شــروع فرایند انحصار 
وراثت و صدور گواهی برای آنها« از نخســتین چالش های این حوزه است که به 
اعتقاد کارشناسان حق برخی طرفین این نوع دعاوی را تضییع می کند.یکی دیگر از 

چالش ها، لزوم ارائه مجدد کلیه مدارک در زمان درخواست تحریر ترکه است که به 
اعتقاد کارشناسان امر، این مشکل با هوشمندسازی و اتصال سامانه ها به یکدیگر 

قابل حل است.
»بی اطلاعی مراجع قضائیاز فوت اصحاب دعوا« از دیگر عوامل اطاله دادرسی است 
که گاهی پرونده ای تشکیل می شود و مرجع قضائی بدون اطلاع از فوت یکی از 
طرفین دعوا زمانی را صرف رسیدگی به پرونده می کند اما متوجه می شود که طرف 

دعوا در قید حیات نیست!
در این جلسه مقرر شد با اتصال سامانه ها و به اشتراک گذاشتن اطلاعات بخش های 

مختلف، دادگستری ها بلافاصله در جریان فوت طرف دعوا قرار گیرند.
»عدم تأثیرگذاری یا تأثیرگذاری حداقلی نشــر آگهی ها به شیوه فعلی« از دیگر 
مشکلات پرتکرار مربوط به دعاوی انحصار وراثت و تحریر ترکه است که بر اساس 
آن آگهی صوری فوت اشــخاص صرفاً برای انحصار وراثت و تحریر ترکه منتشر 
می شــود که با توجه به دیده نشدن این آگهی از سوی همگان تأثیر حداقلی دارد؛ 
ضمن آن که فرایند نشــر صوری آگهی نیز ۴0 روز زمان می برد که مزید بر اطاله 
دادرسی می شود.رئیس قوه قضائیه به منظور اصلاح این روند بر لزوم بازطراحی شیوه 
انتشار آگهی ها تأکید کرد و مقرر شد که کلیه ذی نفعان با استفاده از هوش مصنوعی 

از نشر آگهی های قانونی مطلع شوند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به سهم هوشمندسازی در کاهش 
اطاله دادرسی متذکر شد: هرچه بیشــتر در جهت شفاف سازی و هوشمندسازی 
فرایندها و کاهش خطاها گام برداریم به توفیقات بیشتری در کاهش اطاله دادرسی 

دست می یابیم.

جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت
تاکید رئیس جمهور بر سرعت بخشیدن به اقدامات 

در راستای ثبات در بازار
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت دیروزبه ریاست رئیس جمهور برگزار 
شد و در این جلسه موضوع ثبات بخشیدن به بازار و تامین اقلام مورد نیاز 
مردم در دستور کار قرار گرفت که رئیس کل بانک مرکزی در خصوص تامین 

منابع مالی آن گزارش داد.
به گزارش ایسنا، در این جلسه همچنین تامین ارز مورد نیاز وزارت جهاد کشاورزی مطرح 
شــد که پس از بحث و تبادل نظر به تصویب رسید.سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در 
جلســه دیروز بر لزوم سرعت بخشیدن به اقدامات موثر در جهت ایجاد ثبات در بازار به ویژه 
در حوزه کالاهای اساسی تاکید کرد.رئیس جمهور همچنین با اشاره به گزارش ارائه شده در 

زمینه ترخیص کالاهای موجود در بنادر بر ضرورت تسریع در روند ترخیص کالاها تاکید کرد.
در این جلسه معاون اول رئیس جمهور گزارشی درباره وضعیت بازار و اقدامات انجام شده در 

راستای تثبیت قیمتها ارائه کرد.

طی نامه ای به رئیس جمهور؛
قالیباف قانون »جهش تولید مسکن« را ابلاغ کرد

رئیس مجلس در نامه ای به رئیس جمهور، قانون جهش تولید مسکن را ابلاغ 
کرد.

به گزارش مهر، محمدباقر قالیباف در نامه ای به حجت الســلام سید ابراهیم رئیسی، قانون 
جهش تولید مسکن را ابلاغ کرد.متن نامه رئیس مجلس به رئیس جمهور برای اجرای قانون 

مذکور به شرح زیر است:
جناب آقای دکتر سید ابراهیم رئیسی

رئیس محترم جمهوری اسلامی ایران
در اجرای اصل یکصد و بیست و سوم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، قانون جهش 
تولید مسکن که با عنوان »طرح دوفوریتی جهش تولید و تأمین مسکن« به مجلس شورای 
اسلامی تقدیم شده بود، با تصویب در جلسه علنی روز یکشنبه مورخ ۱۷/5/۱۴00 و تایید شورای 

محترم نگهبان، به پیوست ابلاغ می شود.

 ورود به بحث نوسازی بافت های فرسوده 
کار آسانی نیست

رئیس کمیسیون عمران، گفت: ما یک فرصتی به آقای قاسمی دادیم و باید ببینیم که 
سه ماه آینده چه اتفاقی رخ می دهد، اگر تا سه ماه آینده ارزیابی این باشد که کارها 
در هر دو حوزه مسکن و حمل ونقل جلو رفت، فبها و اگر نرفت باید دوباره بنشینیم، 
طرح تفکیک این وزارتخانه را بررسی کرده و ایرادات را رفع کنیم تا بتوانیم مجدد 

آن را دنبال کنیم.
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به سوالی 
پیرامون طرح »تفکیک وزارت راه و شهرسازی« و اینکه کمیسیون مجددا قصد پیگیری آن را دارد یا 
نه؟، گفت: این طرح یک بار به صحن آمد و با رأی نمایندگان از دستور کار خارج شد و با توجه به نامه ای 
که آقای رئیسی در این خصوص ارسال کردند، فعلا تصمیم بر این شد که برای مدتی مسکوت بماند.وی 
افزود: دغدغه ما این بود که این حوزه به قدری سنگین است که یک نفر نمی تواند هر دو حوزه مسکن و 
حمل ونقل را همزمان اداره کند؛ یعنی اعتقاد خود من همین است اما باید ببینیم که آقای قاسمی می تواند 
هردوی این حوزه ها را باهم اداره کند یا نه.رضایی کوچی در ادامه بیان کرد: ما یک فرصتی دادیم و 
باید ببینیم که سه ماه آینده چه اتفاقی رخ می دهد، اگر تا سه ماه آینده ارزیابی این باشد که کارها در هر 
دو حوزه جلو رفت، فبها و اگر نرفت باید دوباره بنشینیم، طرح را بررسی کرده و ایرادات را رفع کنیم تا 
بتوانیم مجدد آن را دنبال کنیم.رئیس کمیسیون عمران مجلس در پاسخ به این سوال که »شهردار تهران 
گفته است برای نوسازی بافت فرسوده مردم را منتقل کرده، محله را می سازیم و بعد آن ها را به خانه ها 
باز می گردانیم، آیا چنین طرحی در عمل امکان پذیر است؟« بیان کرد: اجرای فرآیند تخلیه کار خیلی 
سختی است؛ چراکه از یکسو مردم به یک محله ای عادت کرده اند و با توجه به اینکه ساخت و سازهای 
ما معمولا یک یا دو سال طول می کشد، اجرای آن مقداری دشوار است.وی افزود: در مجموع ورود به 
بحث نوسازی بافت های فرسوده کار آسانی نیست اما این مساله دو الگو دارد؛ یکی اینکه ما بیاییم و مردم 
را برای یک زمان یک یا دو ساله از محل سکونت فعلی شان انتقال دهیم و دوم اینکه زمین هایی را در 
فاصله نزدیک به همان محله مورد نظر تملک کنیم و مردم را در همان منطقه خودشان سکونت دهیم 
چراکه با توجه به یک نگاه و رویکرد محله ای در مدیریت شهری و اینکه مردم هم به محله هایی که در 
آن زندگی می کنند وابستگی دارند، می توان این روش دوم را جایگزین روش اول کرد.رضایی کوچی در 
پاسخ به این سوال که »در مجموع انتقال و جابه جایی مردم برای بازسازی بافت فرسوده قطعی است؟« 
گفت: بله همین دو الگو موجود است »جا  به جایی از منطقه ای به منطقه  دیگر« و »جابه جایی در فاصله 
کم و در همان محله« و راه دیگری ندارد که البته دومی بهتر به نظر می رسد که هم وابستگی مردم به 

محله ای که در آن ساکن هستند و هم الگوی محله ای قابل حفظ و ادامه دادن است.

درخواست عجیب جهاد کشاورزی از گمرک
10 درصد کالای اساسی باقیمانده از ترخیص 

درصدی را توقیف نکنید
یک مقام وزارت جهاد کشاورزی خواســتار عدم توقیف ۱۰ درصد باقیمانده از 

ترخیص درصدی کالاهای اساسی شد.
به گزارش تسنیم، عباسی معروفان معاون  امور گمرکی  گمرک جمهوری اسلامی ایران در مکاتبه ای 
با موضوع عدم توقیف ۱0 درصد باقیمانده از ترخیص درصدی کالاهای اساسی اعلام کرد،  پیرو نامه 
مذاکره تلفنی به استحضار می رساند بر اساس نامه شماره  ۷59۱/500/99 مورخ ۱399/۱2/23  و در 
جهت کاهش رسوب کالاهای اساسی در بنادر، مقرر شد شرکت های واردکننده نسبت  به ترخیص 90 
درصدی کالا اقدام نمایند.با توجه به اینکه تاخیر در فرآیندهای بانکی عموما باعث طولانی شدن دریافت 
کد رهگیری و تاخیر در ترخیص ۱0 درصد باقیمانده می شود، سازمان اموال تملیکی اقدام به متروکه 
کردن این کالاها می نماید که منجر به تاخیر بیشتر در ترخیص کالا می شود.لذا خواهشمند است  نسبت  
به توقف این روند در خصوص کالاهای اساسی دستور لازم را صادر فرمایید.  گفتنی است،  چندی قبل 
دبیر اتحادیه واردکنندگان نهاده های دامی در مکاتبه با معروفان، سرپرست محترم دفتر خدمات بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی تاکید کرده بود،  پیرو جلسه حضوری به استحضار می رساند بر اساس تسهیلات 
مصوب و در جهت کاهش رسوب کالاهای اساسی در بنادر، مقرر شد شرکت های وارد کننده نسبت به 
ترخیص 90 درصدی کالا اقدام نمایند. متاسفانه تاخیر در فرآیندهای بانکی عموما باعث طولانی شدن 
کد رهگیری بانک و تاخیر در ترخیص ۱0 درصد باقیمانده می گردد.بدیهی است این محدودیت کاملا 
خارج از اراده و خواست صاحبان کالا بوده لیکن سازمان اموال تملیکی بدون توجه به این موضوع اقدام 
به متروکه کردن این کالاها نموده است که عملا باعث خسارت مضاعف و تاخیر بیشتر در ترخیص 
کالا می گردد.  خواهشمند است دستور فرمایید نسبتب ه توقف این روند در خصوص کالاهای اساسی 

با هماهنگی گمرک جمهوری اسلامی ایران اقدام فوری مبذول فرمایند.

 مسئولان اجازه حذف لبنیات
 از سفره دهک های محروم را ندهند

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی اعلام کرد: افزایش قیمت کره حیوانی 
ناشی از افزایش هزینه های تولید است و تخلفی در خصوص تغییر یا افزایش قیمت 

اتفاق نیافتاده است.
سید محمدرضا بنی طبا، سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی در گفت وگو با ایلنا در خصوص 
افزایش کره حیوانی در بازار اظهار داشــت: در رابطه با افزایش قیمت کره گزارش های ما از بازار این 
محصول نشــان می دهد، که همه شرکت ها افزایش قیمت نداشــتند و کره حیوانی در بازار حسب 
سیاست های بازاریابی شــرکت ها از قیمت ۱0 هزارتومان، ۱۱ هزار تومان، ۱2 هزار تومان و حداکثر  
۱3هــزار تومان  وجود دارد.بنی طبا افزود: اولین دلیل افزایش قیمت این محصول را باید در افزایش 
قیمت مصوب چربی حیوانی از ۶0 هزار تومان در هر یک کیلو به 80 هزار تومان دانست که بر اساس 
مصوبه خرید قیمت شیرخام و افزایش قیمت چربی انجام شده است. با افزایش هزینه های بسته بندی، 
بازاریابی، سهم خرده فروش و سهم پخش، شاهد افزایش قیمت این محصول هستیم که کماکان 
تناسبی با افزایش هزینه های تولید ندارد.سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی بیان داشت: قیمت 
کره برای مصرف کننده، که حداکثر ۱3 تومان است کاملا قابل دفاع بوده و بر اساس آیین نامه قیمت 
گذاری محصولات ساخت داخل انجام شده، و تخلفی در خصوص تغییر قیمت یا افزایش قیمت اتفاق 
نیافتاده است.وی ادامه داد: از این قیمت حدود ۱0 درصد سهم مغازه دار و حدود ۱0 درصد دیگر هم 
سهم شرکت های پخش است و علی رغم اینکه طبق آیین نامه قیمت گذاری محصولات ساخت داخل، 
تولیدکنندگان چیزی حدود ۱۷ درصد می توانند سود ببرند، سود شرکت تولید کمتر از ۱0 درصد است هم 
در کره حیوانی و هم در سایر محصولات لبنی. بنی طبا افزود: عدم تناسب سود شرکت های تولیدی با 
هزینه های تمام شده، نشان می دهد که تولید کننده کمتر از پخش کننده و مغازه دار سود از تولید می برد و 
تنها توزیع کننده پولی است که به دیگران می رسد اما مصرف کننده گمان می کند که این پول تماما به 
تولیدکننده می رسد.سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی در خصوص تفاوت قیمت جهانی توضیح 
داد: مقایسه ای بین قیمت کره حیوانی در جهان با قیمت کره داخلی نشان می دهد که قیمت کره حیوانی 
ایران نصف قیمت جهانی است. یعنی اگر قرار بود مانند سال های گذشته با ارز فعلی کره وارد کشور شود 
قیمت کره بین 25 تا 30 هزار تومان برای هر قالب صد گرمی تمام می شد. ولی در حال حاضر قیمت 
نصف آن و حتی نصف هم کمتر است.وی بیان کرد: علاوه بر قیمت چربی که به 80 هزار تومان در هر 
یک کیلو افزایش یافته، قیمت بسته بندی این محصول نیز با افزایش مواجه بوده است بطوری که قیمت 
فویل آلومینیوم از ۱۱۴ تومان به ۱۴0 تومان رسیده است. به این افزایش هزینه ها باید سایر هزینه های 
تولید را هم افزود. بطور مثال قیمت برق برای واحدهای صنعتی دو برابر شده است.بنی طبا در پایان 
تاکید کرد: راه اساسی برای کمک به سبد خانوار آن است که یارانه هایی که به شکل سیاه و غیر کارآمد 
در ابتدای زنجیره و در بخش نهاده های دامی هزینه می شود را به مصرف کننده آن هم مصرف کننده 
دهک های محروم منتقل نماییم. این راهکاری است که هرچه زودتر مسئولان به تصمیم گیری درباره 

آن برسند زودتر می توان از حذف لبنیات از سفره دهک های محروم جلوگیری کرد.

اخبار کوتاه 

نماینده مجلس یازدهم در با اشــاره به 
کرد  تصریح  مجلس سیزدهم  اقدامات 
که با همراهی دولت وضعیت اقتصادی و 
معیشت مردم رو به بهبود خواهد رفت و 
افزایش قیمت ارز قطعاً موقتی خواهد بود.
سید کریم حسینی نماینده مردم اهواز و باوی در 
گفت وگو با ایلنا، درباره اینکه مجلس یازدهم به 
مباحث اقتصادی کمتر پرداخته و انتظارات مردم 
را پاسخگو نبوده، گفت: مجلس یازدهم کارهای 

خوبی را شروع کرد که بخشــی از این کارها اگر چه در روند تصاعدی تورم 
تاثیر کاهشی نداشته، اما در خیلی از جاها قیمت ها و وضعیت اقتصادی کشور 
را تثبیت کرده است. وی تصریح کرد: در کنار مصوبات هر مجلسی در دنیا باید 
یک دولت کارآمد و همراه وجود داشــته باشد؛ به هر دلیلی دولت قبل تعامل 
و همراهی خوبی را با مجلس یازدهم نداشــت که بخشی از آن به فشارهای 
اقتصادی که وجود داشت، بازمی گردد و بخشی نیز اراده ای در این زمینه وجود 
نداشت. در چنین شرایطی قطعاً در اجرا با مشکل مواجه می شویم چون مجری، 

قوه جداگانه و مختص خود را دارد. 
نایب رئیس دوم کمیسیون اجتماعی با بیان اینکه مجلس یازدهم در بخش 

مسکن، کنترل قیمت ها و در بخش های دیگر از 
جمله مسائل صنعت مصوبات و کارهای خوبی را 
انجام داده است، گفت: با همراهی خوبی که این 
دولت به دلیل اینکه تازه نفس است و توسط همین 
مجلس رای اعتماد گرفته، هماهنگی بیشتری را 

پیش بینی می کنیم که وجود داشته باشد. 
ســید کریم حسینی نماینده مردم اهواز و باوی 
درباره درباره حمایت عاجل از قشــر آسیب پذیر 
نیز اظهار داشــت: یکی از خواسته هایی که ما از 
دولت جدید و به ویژه دو وزیر مربوطه در تک تک کمیســیون ها و به ویژه در 
صحبت هایی که در مخالفت و موافقت وزرا در صحن علنی گفته شد داریم، 
ارائه یک راه حل فوری و یک برنامه کوتاه مدت برای بهبود وضعیت معیشت 

مردم و وضعیت اقتصادی کشور است. 
حســینی در پایان با بیان اینکه بیشتر از آنکه نگرانی داشته باشیم که البته 
نگرانی به جایی است امیدوار هستیم که وضعیت بهتر از آن چیزی که هست 
پیش برود. افزایش قیمت ارز قطعاً موقتی خواهد بود و ما آینده ی بهتری را برای 
اقتصاد کشور و امور معیشتی مردم می بینیم؛ این اراده هم در مجلس و هم در 

دولت جدید وجود دارد.

دبیر اتاق مشــترک بازرگانــی ایران و 
کره جنوبی اظهار داشــت: در مدتی که 
پول های ما در کــره جنوبی بلوکه بوده، 
حدود ۵۰ میلیون دلار برای واردات موارد 
مختلف از جمله دارو و لوازم پزشــکی و 

دندانپزشکی، ...هزینه شده است.
پویا فیروزی در گفت وگو با ایلنا در مورد آخرین 
وضعیت تجاری ایران و کره جنوبی اظهار کرد: 
متاسفانه هنوز هیچ اقدام عملی برای بازپس گیری 

پول های بلوکه شده ایران در کره جنوبی انجام نشده است. همیشه مذاکرات در 
حال انجام بوده و متوقف هم نشده است اما تا زمانی که به طور عملیاتی اتفاقی 
رخ ندهد و ما اثر آن را نبینیم قابل اتکا نیست. به جز داروهایی که در قبال مبالغ 
ما در این کشور به ایران داده شده است، هیچ اقدام عملی دیگری نشده است.
وی در مورد وضعیت واردات دارو از این کشــور تصریح کرد: در مدتی که 
پول های ما در کره جنوبی بلوکه بوده، حدود 50 میلیون دلار برای واردات موارد 
مختلف از جمله دارو و لوازم پزشکی و دندانپزشکی، ...هزینه شده است. بعضی 
از شرکت های کره جنوبی که به ایران دارو یا تجهیزات پزشکی صادر می کنند 
به طور اعتباری کار کرده اند و همکاری باقی شرکت ها هم متوقف شده است.

دبیر اتاق مشترک بازرگانی ایران و کره جنوبی 
در پاســخ به سوالی در مورد تاثیر پیوستن ایران 
به پیمان شانگهای بر روند تجاری با کره جنوبی 
گفت: تاثیر مســتقیم پیمان های مختلف مانند 
اوراســیا و شانگهای به کشــورهای عضو آن 
پیمان برمی گردد، بقیه کشــورها ممکن است 
به تبع پیوســتن ما به این پیمان ها ترغیب کند 
که برنامه های منســجم تر و درست تری برای 
همکاری های اقتصادی خود با ایران داشته باشند 
و یک مقدار جدیت خود را در کار با کشــور ما بیشــتر کنند. این موضوع در 
سیاست های کلان کشورهای غیرعضو در پیمان قطعا موثر خواهد بود. اما 
نمی توان گفت که پیمان شانگهای روی بازپس گیری پول های ایران تاثیر 
مستقیم دارد. وی در ادامه اضافه کرد: احتمالا یا قطعا کره جنوبی هم با توجه 
به اینکه ما به پیمان شانگهای که پیمان بسیار مهمی است متصل شده ایم، 
سعی می کند برای آینده روابط اقتصادی خود با ایران تصمیمات جدیدی اتخاذ 
کند تا تعامل بیشتری با ایران داشته باشد. ولی متاسفانه از آنجا که کره جنوبی 
از ساختارهای تحریم های ایران تبعیت می کند، تا زمانی که موانع مربوط به 

تحریم حل نشود ما عملا نمی توانیم شاهد تغییری باشیم.

افزایش قیمت ارز موقتی خواهد بود
نایب رئیس دوم کمیسیون اجتماعی مجلس:

توقف همکاری شرکت های دارویی کره با ایران
 سئول از ساختار تحریم ها تبعیت می کند

پس از شعارهای اخیر درباره ممنوعیت واردات لوازم خانگی حالا 
حمایت از تولید داخل به صورت پرداخت یارانه به مشتریان هم 
آغاز شده است. اما چگونه می توان از یارانه خرید لوازم خانگی 

بهره برد و به صورت قسطی این لوازم را خرید؟
به گزارش تجارت نیوز، شکل حمایت از لوازم خانگی به خرید قسطی رسیده 
است.انجمن لوازم خانگی ایران قراردادی با بانک قرض الحسنه مهر ایران اامضا 
کرده و  افراد می توانند با مراجعه به این بانک، کارت اعتباری برای خرید لوازم 
خانگی دریافت کنند. طبق این اعلام، متقاضیان برای دریافت کارت اعتباری 
باید به بانک معرفی شده مراجعه کنند و بعد از اعتبارسنجی توسط بانک، کارت 

اعتباری خرید را دریافت کنند.
بر این اساس، این یارانه به صورت نقدی نیست و در قالب کارت اعتباری ۱0، 
۱5، 20و 30 میلیون تومان به متقاضیان داده می شود. اما محدودیت هایی برای 
استفاده از این یارانه خرید وجود دارد. اولین محدودیت این است که امکان خرید 
فقط از فروشگاه هایی وجود دارد که از سوی واحد های تولیدی داخلی معرفی 
شده اند.دومین مساله این است که کلیه دریافت کنندگان کارت اعتباری، باید 

حداکثر ظرف یک ماه از زمان دریافت این کارت، از آن استفاده کنند و حداقل 
یــک تراکنش با آن انجام دهند. به عبارتی متقاضی دریافت یارانه خرید لوازم 
خانگی از زمان دزیافت کارت اعتباری یک ماه برای خرید و استفاده از این کارت 
فرصت دارد.آنگونه که دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی ایران اعلام  کرده، این 
انجمن کارت اعتباری ۱0 تا 30 میلیون تومانی برای خرید لوازم خانگی می دهد 
و مبلغ یارانه خرید لوازم خانگی ۱0،۱5، 20و 30میلیون تومان است. کارمزد این 
یارانه خرید، تنها چهار درصد است. اما مشکل این یارانه مدت  زمان بازپرداخت 
اقساط آن است. افرادی که بخواهند لوازم خانگی اقساطی بخرند، باید بین ۶ تا 
۱2 مبلغ دریافتی را به بانک بازگردانند. به همین دلیل اقساط ماهانه این وام بین 

5 میلیون و ۱00 هزار تومان تا دو میلیون و ۶00 هزار تومان است.
یعنی اگر فردی یارانه 30 میلیونی خرید لوازم خانگی را دریافت کند و بخواهد 
ظرف شش ماه این وام را تسویه کند باید ماهانه 5 میلیون و ۱00 هزار تومان 
قسط بدهد.اما اگر قرار بر تسویه ۱2 ماهه وام خرید لوازم خانگی باشد، مبلغ هر 
قسط حدود دو میلیون و ۶00 هزار تومان است. برای همین برخی معتقدند که 

احتمالا از این یارانه استقبال چندانی نمی شود.

بازار اجاره مسکن در آخرین روزهای تابستان با افزایش نسبی 
فایل »رهن کامل« روبه رو شــده است. تقریبا در همه مناطق 
متقاضیان اجاره مسکن کم تعداد هستند و تابستان امسال یک 

تابستان استثنایی نسبت به سال های گذشته به شمار می آید.
 به گزارش اقتصادنیوز  واسطه های ملکی می گویند به دلیل تقاضای اندک اجاره 
مسکن که اکنون در بازار در حال جست وجو هستند، موجران ناگزیر به انعطاف 
هستند و این روزها پای میز قرارداد مستاجر از این بابت که ملک را به صورت 
رهن کامل به اجاره بگیرد یا ترکیبی از رهن و اجاره ماهانه را بپردازد، حرف آخر را 
می زند.بنابراین اکثر فایل هایی که به صورت ترکیبی از رهن و اجاره توسط موجر 
عرضه شده اند نیز دست کم ظرف یکی دو هفته آینده این قابلیت را دارند که در 

صورت تمایل مستاجر، به رهن کامل تبدیل شوند.
به گفته واسطه ها، آنچه موجب شده تعداد آپارتمان های رهن کامل در بازار اجاره 
به طور نسبی در مقایسه با نیمه اول تابستان افزایش پیدا کند، خریدهای سرمایه ای 
است که در هفته های اخیر در بازار معاملات مسکن انجام شده است.خریداران 
آپارتمان که با هدف سرمایه گذاری دارایی نقدی خود را به ملک تبدیل کرده اند با 

هدف تامین کسری پول خود یا بعضا از ترس مالیات خانه های خالی که دولت در 
حال فراهم کردن مقدمات اخذ آن است، املاک خود را بلافاصله پس از خرید 

به بازار اجاره عرضه کرده اند.
با این حال تقریبا در همه مناطق متقاضیان اجاره مسکن کم تعداد هستند و 
تابستان امسال یک تابستان استثنایی نسبت به سال های گذشته به شمار می آید.
اگرچه مصوبه ســتاد مقابله با کرونا که به موجران تکلیف کرده بود با ضریب 
افزایش مشخصی روی اجاره بها، قرارداد را با مستاجران خود تمدید کنند، اما به 

نظر می رسد این مصوبه امسال بیش از سال گذشته جدی گرفته شد.
گفته می شود موجران با مشاهده تجربه کسانی که تن به تمدید قرارداد ندادند و 
به دردسرهای شکایت در شوراهای حل اختلاف دچار شدند، امسال بیش از سال 
گذشته انگیزه برای تمدید با مستاجران را پیدا کرده و به این ترتیب از اتلاف وقت 
و آمد و شدهای مکرر به مراجع قضایی برای پیگیری دعوی حقوقی با مستاجر 
خود پیشگیری کرده اند.در واقع آنها راه بی دردسر اجاره ملک را انتخاب کردند و در 
نتیجه افزایش تمدیدها در سال جاری نسبت به تابستان سال گذشته، عملا تعداد 

مستاجران در حال جست وجو در بازار مسکن این روزها به حداقل رسیده است.

 توزیع یارانه به لوازم خانگی رسید
مکان و زمان توزیع، فعلا نامعلوم!

تابستان استثنایی در بازار مسکن
حضور کم تعداد مستاجران؟
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